1. Humanities Computing & Methodology Program, RIH

人文電算與人文方法研究室
Program Director: Professor Kwan Tze Wan, (Professor and Chairman, Philosophy Dept.)

2. Date of establishment

1993

3. Objectives

The main objective of the Program is the experimentation and application of various IT and computational techniques in promoting humanistic scholarship and learning. In practical terms, the work of the Program is to develop humanities related internet resources to promote research and learning of the humanities. Starting with providing meta-indices of humanities resources worldwide in the first year after its establishment, the Program soon devoted most of its attention to develop resources of its own. Over the past years, the Program has by itself developed a series of web pages related to the humanities, many of which are award-winning ones. 
人文電算與人文方法研究室的目標在於實驗及應用不同的資訊科技技術來促進人文學科的學術發展。研究室的工作主要開發與人文學科有關的互聯網資源以幫助對於人文學的研究和學習。研究室成立初年，我們主要搜集及整理互聯網的人文學科資訊。其後，我們主力開發人文學科的新網上資源。經過多年努力，人文電算與人文方法研究室已經發展了一系列有關人文學科的網頁，而且更獲得世界性的一致好評。

4. Scope of works

Our work covers a wide range of humanities disciples, but with emphasis on languages and philosophy. The web pages the program has produced include:

· electronic dictionaries, (eg. Online ver. of Lin Yu-tang’s Chinese-English Dictionary…)

· phonetic syllabaries, 
(eg. A Chinese Talking Syllabary of Cantonese…)

· topic specific lexicons, (eg. S.K. Lao’s Lexicon of Confucianism…)

· scholarly editions of humanities classics, (eg. Kant’s Critique of Pure Reason…)

· featured humanities topics etc. (eg. Memorial Hall of the Victims in Nanjing Massacre…)
我們的工作泛涉人文學各科，其中我們比較著重語文和哲學兩方面。有關網頁舉例如下：

· 電子字典 (《林語堂當代漢英詞典》網絡版 )

· 聲韻語音表 (《粵語音韻集成》電子版 )

· 專題詞典 ( 勞思光《儒學詞典》 )

· 人文學經典 ( 康德《純粹理性之批判》 )

· 其他人文學有關課題 ( 南京大屠殺遇難同胞記念館 )
5. Brief description of recent works and latest development

Since early 1999, the Program has been commissioned by the Chinese University Press to produce an online version (網絡版) of Lin Yutang’s Chinese-English Dictionary of Modern Usage(《林語堂當代漢英詞典》). Since June 1999 the Program has been working on the “Education towards Biliteracy and Trilingualism: An Internet Support Project (兩文三語教育網上支援計劃)”, which is funded by the Quality Education Fund. Under this project, the two previously produced Cantonese Syllabaries are upgraded.and our work on the Lin Yutang Dictionary has also been absorbed into the working agenda of the project. Over the next one and half years, an integrated database for Chinese language usage will be developed. 

一九九九年初，《林語堂當代漢英詞典》的版權持有人中大出版社有見於網絡使用日益普及，遂委託人文電算及方法研究室負責為詞典開發網頁。於一九九九年六月計劃獲得優質教育基金資助，被吸納成為「兩文三語教育網上支援計劃」的構成單元。在這個計劃下，我們更將兩個早年製作的廣東話聲韻表網頁升級。在未來的一年半，我們將會製作一個有關中國語文應用的綜合資料庫。

6. Achievement and External Assessment

Since the launching of web services a few years ago the Program has been readily receiving positive assessment. The following are the more important evidences:

a)  A number of awards, including the Magellan 3-Star, Magellan 4-Star, Yahoo Internet Life 4-Star, Heidelberg-IGCS 4-Star, Starting Point Choice, WebCrawler Select, and Britannica Internet Guide Recommendation etc. 

b)  Since March 1998, we discovered that the Lycos A-to-Z listing has rated us as the most (#1) popular site for General Humanities resources (among 27 reputed web sites worldwide). [See Appendix 1] For unknown reason, the list was removed in April 1999, but a backup copy of the list is kept at the following address:

[http://www.arts.cuhk.edu.hk/mirrors/lycos_a2z/popular.html]

c)  Yahoo, another well-known internet service consortium, has included our web site among the 14 institutes in the checklist of “Home:Arts:Humanities:Institutes”. Included in this same list are institutes such as the British Academy, the American Academy in Rome, the National Humanities Institute (NHI) of the US, Princeton University Council of the Humanities etc. [See Appendix 2]

[URL: http://www.yahoo.com/Arts/Humanities/Institutes/]

d)  In a US Department of Education white paper [of the series The Future of Networking Technologies for Learning] entitled “The Internet and the humanities:The human side of networking”, our web site is explicitly recommended as a good starting point for humanities web information. [See Appendix 3] 

[http://www.ed.gov/Technology/Futures/links.html] [http://www.ed.gov/Technology/Futures/riel.html]

e)  The LinYutang’s Chinese-English Dictionary web page has been acclaimed by Yahoo as “大師級的傑作”. [See Appendix 4]
自從人文電算與人文方法研究室投入工作以來，我們獲得世界多方好評。現舉例如下：

a) 多項網上獎項

Magellan 3-Star, Magellan 4-Star, Yahoo Internet Life 4-Star, Heidelberg-IGCS 4-Star, Starting Point Choice, WebCrawler Select, and Britannica Internet Guide Recommendation 等等
b) 自一九九八年三月，Lycos A-to-Z listing 將我們的網站定為最流行的人文學科資訊網頁之一 [見附錄一]。但於一九九九年四月，Lycos A-to-Z listing 在我們不知情的情況下被除去。但我們有備份此Lycos A-to-Z listing，現存放於我們的網站內，網址為 http://www.arts.cuhk.edu.hk/mirrors/lycos_a2z/popular.html/
c) 雅虎 (Yahoo)將我們的網站放於 “Home:Arts:Humanities:Institutes” 的清單內。清單內的機構包括British Academy, the American Academy in Rome, the National Humanities Institute (NHI) of the US, Princeton University Council of the Humanities 等等 [見附錄二]

[ http://www.yahoo.com/Arts/Humanities/Institutes/]

d) 美國教育部白皮書明確推薦我們的網站為人文學科網上資訊的最佳入門網站之一[見附錄三]
[http://www.ed.gov/Technology/Futures/links.html] [http://www.ed.gov/Technology/Futures/riel.html]
e) 雅虎 (Yahoo) 讚揚《林語堂當代漢英詞典》網絡版為 “大師級的傑作” [見附錄四]
7. The IT techniques used by the Program

Our team has to apply concepts and techniques of humanities computing which is a still developing discipline. Besides Internet commonplace such as HTML, we are employing a lot of advanced tricks such as CGI programming, Perl, JavaScript etc. Now, we also experimenting on some other programming language such as XML, Active Server Page (ASP), PHP, mySQL etc.

研究室的工作小組應用人文電算的概念和技術於人文學科上。除了 HTML外，我們使用CGI 編程、Perl 和 JavaScipt 等等於我們的工作上。現在我們亦試驗應用其他語言程式，例如 XML、Active Server Page(ASP)、PHP 和 mySQL 等等。

8. Funding:

Hui Yeung Shing Fund




HK$

750,000


(1993-    )

VC Discretionary Fund for Excellence 

HK$

400,000


(1995-1999)

Quality Education Fund




HK$
   1,999,000


(1999-2001)

Hewlett-Packard (HK)




(Hardware Sponsorship)

(1999)
